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COMMISSION DES FINANCES ET 
DU BUDGET

COMMISSIE VOOR DE FINANCIËN 
EN DE BEGROTING

du

MERCREDI 9 FÉVRIER 2011

Après-midi

______

van

WOENSDAG 9 FEBRUARI 2011

Namiddag

______

La séance est ouverte à 14.24 heures et présidée par Mme Muriel Gerkens.
De vergadering wordt geopend om 14.24 uur en voorgezeten door mevrouw Muriel Gerkens.

01 Vraag van mevrouw Karolien Grosemans aan de vice-eerste minister en minister van Begroting 
over "de kliklijn verspilling" (nr. 1675)
01 Question de Mme Karolien Grosemans au vice-premier ministre et ministre du Budget sur "la ligne 
de gaspillage" (n° 1675)

01.01  Karolien Grosemans (N-VA): Mevrouw de voorzitter, mijnheer 
de minister, in april 2010 startte de federale regeringscommissaris 
voor de Interne Audit, Guido De Padt, met een kliklijn voor 
verspillingen door overheidsdiensten, met name de website 
www.verspilling.be, ook wel de kliksite genoemd.

De regeringscommissaris, toegevoegd aan de minister van Begroting, 
beloofde de meldingen door te spelen aan de bevoegde diensten.

Als er geen bevredigend antwoord kwam of als er structurele 
problemen waren, dan gingen de klachten naar het centrale 
Auditcomité van de federale overheid, ACFO.

Inmiddels is er geen regeringscommissaris voor de Interne Audit 
meer en is de website www.verspilling.be sinds 12 oktober 2010 niet 
meer actief.

Graag had ik u hierover een aantal vragen willen stellen, mijnheer de 
minister.

Hoeveel klachten werden er bij het afsluiten van de website 
uiteindelijk geregistreerd? Hoeveel meldingen hebben betrekking op 
federale instellingen, regio's en gemeenten? Welke federale 
overheidsdiensten kregen de meeste klachten?

Werden de meldingen daadwerkelijk behandeld? Hoeveel klachten 
werden er aan het centrale auditcomité bezorgd en wat is de aard van 
deze klachten?

Komen er nog andere initiatieven waar de burger verspilling door de 
overheidsdiensten kan melden?

01.01  Karolien Grosemans (N-
VA): En avril 2010, alors qu’il était 
commissaire du gouvernement 
pour l’audit interne de l’administra-
tion fédérale, M. De Padt a lancé 
le site internet www.gaspillage.be, 
où tous les gaspillages des admi-
nistrations pouvaient être signalés. 
Ce site n’est plus actif depuis le 
12 octobre 2010.

Combien de plaintes ont été 
enregistrées sur ce site? Combien 
concernaient les institutions fédé-
rales, les Régions et les commu-
nes? Quelles administrations ont 
été l’objet du plus grand nombre 
de plaintes? Ces signalements 
ont-ils aussi été effectivement 
traités? D’autres initiatives seront-
elles encore prises pour permettre 
aux citoyens de signaler des 
gaspillages?

01.02 Minister Guy Vanhengel: Mevrouw de voorzitter, collega 
Grosemans, de verspillingslijn die opgestart werd op 17 april 2010 
was inderdaad een initiatief van toenmalig regeringscommissaris 
Guido De Padt. Met dit elektronisch meldpunt wenste de 

01.02  Guy Vanhengel, ministre: 
La ligne gaspillage créée par le 
secrétaire d’État De Padt entrait 
dans ses compétences. Il appar-
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regeringscommissaris om op basis van meldingen van burgers een 
beeld te krijgen van waar en op welke wijze overheidsmiddelen niet 
steeds efficiënt ingezet werden, om vervolgens de resultaten ervan 
aan de overheidsdienst in kwestie te bezorgen, zodat zij 
verbeteringsinitiatieven konden nemen. De regeringscommissaris 
heeft deze verspillingslijn met andere woorden in het kader van de 
hem toegemeten opdracht opgestart. Het komt dan ook de 
verschillende departementen zelf toe om uit te maken of zij eventuele 
andere of gelijkaardige initiatieven binnen de hun toegemeten 
bevoegdheidsdomeinen al dan niet opstarten ter aanvulling van wat 
de regeringscommissaris zelf in gang zette. 

Zoals u aangaf, werd de verspillingslijn op 12 oktober 2010 stopgezet. 
Tussen 17 april 2010 en 12 oktober 2010, ongeveer 6 maanden, zijn 
er uiteindelijk 1 598 meldingen binnengekomen. Daarvan waren er 
587 of 37 % anoniem, 127 meldingen of zowat 8 % waren afkomstig 
van personen die op dat ogenblik in overheidsdienst werkten. Twee 
derde was afkomstig van Nederlandstaligen, een derde van 
Franstaligen. Van de 1 598 meldingen hadden er 467 of iets minder 
dan 3 op 10 een zeer algemene en meer politieke inhoud. 
513 klachten, dus iets meer dan 3 op 10, hadden betrekking op 
specifieke problemen in de federale overheid en de sociale zekerheid. 

Het gaat ter zake vooral, met name voor 95 gevallen, over problemen 
die in de FOD Financiën werden aangekaart. De FOD Justitie is goed 
voor 39 gevallen, het RIZIV voor 32 gevallen, de RVA voor 
29 gevallen, de FOD P&O voor 25 gevallen, het leger voor 
25 gevallen en de federale politie voor 24 gevallen.

Er waren 567 meldingen gerelateerd aan de werking van de 
Gemeenschappen en de Gewesten; 346 meldingen waren 
gerelateerd aan de lokale besturen, met andere woorden provincies, 
gemeenten, steden, OCMW’s en intercommunales. De andere 
meldingen hadden betrekking op het supranationale niveau, 
bijvoorbeeld internationale instellingen, of op meerdere 
bevoegdheidsniveaus.

De specifieke en relevante informatie over de federale 
overheidsdiensten werd steeds aan de leidende ambtenaren van de 
betrokken overheidsdiensten en aan hun verantwoordelijke ministers 
bezorgd. Meldingen over gewest- en gemeenschapsbevoegdheden 
zijn in hun geheel aan de kabinetten van de ministers-presidenten van 
de Gewesten en de Gemeenschappen in kwestie doorgezonden.

Er zijn geen meldingen aan het ACFO doorgestuurd, aangezien, zoals 
ik zonet al even aangaf, in eerste instantie elk betrokken departement 
de mogelijkheid moet hebben de melding op haar pertinentie te 
onderzoeken en desgevallend de nodige verbeteracties te 
ondernemen.

De meldingen konden ten slotte in een paar categorieën worden 
ondergebracht. Een aantal meldingen ging over een betere 
organisatie van overheidsdiensten, overlappingen van bevoegdheden 
of een minder goede kwaliteit van de dienstverlening. Sommige 
meldingen gingen over het snoeien in de kosten van de politiek. Als 
de bevolking wordt bevraagd, komt zoiets nogal evident naar voren. 
Nog een reeks meldingen had betrekking op het realiseren van 
interne efficiëntiewinsten in de overheidsdiensten en in de 

tient aux différents départements 
de décider s’ils souhaitent mettre 
en place des initiatives 
semblables.

Entre le 17 avril et le 12 octobre 
2010, 1 598 signalements de gas-
pillages ont été enregistrés dont 
587 étaient anonymes et 127 pro-
venaient de personnes travaillant 
dans un service public. Deux tiers 
émanaient de néerlandophones. 
Environ 467 signalements présen-
taient un contenu général plutôt 
politique; 513 plaintes concer-
naient des problèmes spécifiques 
au service public fédéral et à la sé-
curité sociale. En règle générale, il 
s’agissait de problèmes mineurs 
au sein du SPF Finances.

En ce qui concerne les signale-
ments, on en a dénombré 95 pour 
le SPF Finances, 39 pour le SPF 
Justice, 32 pour l’INAMI, 29 pour 
l’ONEm, 25 pour le SPF P&O, 25 
pour l’armée et 24 pour la police 
fédérale. On en a également re-
censé 567 pour les Communautés 
et Régions et 346 pour les admi-
nistrations locales. Les autres si-
gnalements concernaient des insti-
tutions internationales ou plusieurs 
niveaux de compétences.

Les informations pertinentes ont 
été transmises aux fonctionnaires 
dirigeants des administrations con-
cernées, aux ministres respon-
sables et aux cabinets des 
ministres-présidents des gouver-
nements régionaux. Chaque dé-
partement concerné ayant eu la 
possibilité d’examiner lui-même le 
signalement et d’apporter des 
rectifications, aucun signalement 
n’a été transmis au Comité d’audit 
de l’administration fédérale.

Une première catégorie de 
signalements portait sur une meil-
leure organisation des services 
publics, sur les chevauchements 
de compétences et sur les deman-
des de restreindre les coûts de la 
politique. Une deuxième catégorie 
portait sur les bénéfices en termes 
d’efficacité au sein des services 
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uitkeringsinstellingen van de sociale zekerheid. Ten slotte is er een 
derde categorie, die ik zou willen benoemen als mogelijke 
besparingen op andere overheidsniveaus, bijvoorbeeld in de 
Gemeenschappen, Gewesten, provincies en gemeenten.

Dit initiatief heeft dus een relatief succes gekend en ongeveer 1 500 
meldingen gekregen, die aan de bevoegde diensten werden 
doorgespeeld, in de hoop dat zij daarmee eventueel verbeteringen 
zouden kunnen aanbrengen met betrekking tot de meldingen die 
binnenkwamen.

publics et des organismes presta-
taires de la sécurité sociale. La 
troisième catégorie reprenait des 
propositions d’économie à d’autres 
niveaux de pouvoir.

01.03  Karolien Grosemans (N-VA): Mijnheer de minister, ik dank u 
voor uw antwoord. De heer Guido De Padt vond zijn verspillingslijn 
een heel groot succes. Dat zei hij in de media. Er kwamen heel veel 
klachten. Het is natuurlijk pas een groot succes als die klachten ook 
behandeld worden. U gaf zelf al aan dat de betrokken diensten die 
klachten zelf moeten onderzoeken en zelf een antwoord moeten 
formuleren, maar ik heb niet de indruk dat daar heel veel mee 
gebeurt. Ik heb gelezen dat er een feedbackmail werd verstuurd met 
het antwoord dat men de klacht ontvangen had, maar ik heb geen 
weet van rapporten die werden opgesteld met de uitleg waarom er 
eventueel zaken misgelopen zijn.

Het Auditcomité van de federale overheid zou een jaarverslag 
opstellen. Ik begrijp dat dit heel moeilijk is, want uiteindelijk heeft de 
lijn maar een zestal maanden gewerkt, maar het zou ook acute 
problemen en wantoestanden openbaar maken. Guido De Padt sprak 
van naming and shaming. Dat zou heel goed werken. 

Mij lijkt het dat de kliklijn voor verspillingen door overheidsdiensten 
helaas zelf een prachtig voorbeeld van verspilling is gebleken, hoe 
goed die ook bedoeld was.

01.03  Karolien Grosemans (N-
VA): M. De Padt avait déclaré que 
la ligne de gaspillage remportait un 
grand succès mais il ne peut 
évidemment être question de 
succès que si une suite est 
réellement réservée aux plaintes. 
On avait annoncé que les problè-
mes aigus et les situations intolé-
rables seraient rendus publics 
mais apparemment les services 
concernés peuvent examiner les 
plaintes eux-mêmes. Je crains 
que la ligne de gaspillage ne soit 
elle-même devenue un bel 
exemple de gaspillage.

01.04  Guy Vanhengel, ministre: Madame la présidente, je n'ai rien à 
ajouter.

01.04 Minister Guy Vanhengel: 
Mevrouw de voorzitter, ik heb daar 
niets aan toe te voegen.

L'incident est clos.
Het incident is gesloten.

De behandeling van de vragen en interpellaties wordt geschorst van 14.32 uur tot 17.35 uur.
Le développement des questions et interpellations est suspendu de 14.32 heures à 17.35 heures.

02 Vraag van de heer Peter Logghe aan de minister voor Ondernemen en Vereenvoudigen over 
"problemen met EMCS" (nr. 2403)
02 Question de M. Peter Logghe au ministre pour l'Entreprise et la Simplification sur "les problèmes 
rencontrés par EMCS" (n° 2403)

02.01  Peter Logghe (VB): Mijnheer de staatssecretaris, er zouden 
problemen zijn met de elektronische aangifte van accijnsgoederen. U 
weet dat. Volgens de berichten zou het systeem dat de elektronische 
aangifte van accijnsgoederen moet regelen, EMCS, niet naar behoren 
werken. Het gaat nochtans om de omzetting van papieren aangiften 
naar elektronische aangiften, een omzetting die ons door Europa is 
opgelegd en die van start moest gaan vanaf 1 januari 2011, 
ondertussen een maand geleden.

De minister voor Ondernemen en Vereenvoudigen, aan wie ik deze 

02.01  Peter Logghe (VB): Il me 
revient que la déclaration électro-
nique des produits soumis à l’acci-
se connaît des problèmes. En 
effet, le système EMCS ne 
fonctionne pas correctement. La 
conversion des déclarations sur 
support papier en déclarations 
électroniques est obligatoire 
depuis le 1er janvier 2011. 
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vraag richtte, is altijd al een groot pleitbezorger geweest van 
papierloze administratie. Hij stond dus achter de omzetting. Toch blijkt 
er een en ander verkeerd te lopen.

Mijn vragen aan u zijn de volgende.

Ten eerste, wat loopt er precies verkeerd met de elektronische 
aangifte van accijnsgoederen? Gaat het om een technisch probleem? 
Een softwareprobleem?

Ten tweede, welke maatregelen hebt u genomen of gaat u nemen om 
dat binnen de kortste keren te verhelpen? Wordt de aangifte voorlopig 
opnieuw op papier gedaan?

Ten derde, wat is de toestand in de andere EU-lidstaten? Zijn er nog 
lidstaten waar de invoering van deze elektronische aangifte van 
accijnsgoederen vertraging oploopt of waar zij problematisch 
verloopt? Zijn onze aangiften compatibel met de aangiften in de 
andere lidstaten?

Ten vierde, mijnheer de staatssecretaris, wat was de kostprijs van de 
invoering van de elektronische aangifte van accijnsgoederen voor ons 
land? Ik bedoel daarmee zowel softwarematig als hardwarematig. 
Dank u.

À quel niveau se situe le problème 
exactement? S’agit-il d’un problè-
me technique ou logiciel? Com-
ment sera-t-il résolu? La déclara-
tion se fait-elle de nouveau sur 
papier dans l’intervalle? Qu’en est-
il des autres États membres de 
l’Union européenne? Nos déclara-
tions sont-elles compatibles avec 
celles des autres États membres? 
Combien coûte le projet de 
conversion?

02.02 Staatssecretaris Bernard Clerfayt: Het Excise Movement and 
Control System (EMCS) volgt elektronisch de transportbewegingen op 
het grondgebied van de Europese Gemeenschap van goederen die 
onderworpen zijn aan accijnzen.

EMCS werd op 1 april 2010 op vrijwillige basis ter beschikking gesteld 
van de economische actoren. Sinds 1 januari 2011 is het systeem 
verplicht binnen de Europese Gemeenschap.

De testperiode tijdens de eerste helft van december 2010 verliep 
bevredigend voor zowel de douanediensten als de bedrijven. Vanaf 
4 januari 2011 werd echter vastgesteld dat EMCS nog niet voldoende 
performant was en tevens een aantal functionele gebreken vertoonde.

U vroeg welke maatregelen genomen werden. In samenwerking met 
de privécontractanten hebben de ICT-diensten van de administratie 
onmiddellijk een stappenplan opgesteld om de problemen snel en 
structureel op te lossen. Het stappenplan behandelt inzonderheid het 
verhogen van de performantie van EMCS, het verbeteren van de 
consultatiemogelijkheden en de integratie van de 
vergunningsdatabase voor accijnzen.

In afwachting van een definitieve oplossing heeft de algemene 
administratie van Douane & Accijnzen een noodprocedure tot en met 
22 februari 2011 ingesteld. De noodprocedure bestaat uit het 
opmaken van een papieren aangifte. De noodprocedure mag slechts 
worden toegepast indien geen elektronisch geleide documenten via 
EMCS kunnen worden ingestuurd.

Wat is de toestand in de andere EU-landen? Dat was uw derde vraag. 
In Nederland is de start van EMCS uitgesteld tot 16 januari 2011. In 
Denemarken is er een noodprocedure tot en met 2 februari 2011. 
Sedert 1 januari 2011 werden in België reeds meer dan 18 000 

02.02  Bernard Clerfayt, 
secrétaire d'État: Le système 
EMCS (Excise Movement and 
Control System) assure le suivi 
électronique du transport des 
biens soumis à l’accise. EMCS a 
été mis à disposition le 1er avril 
2010 sur une base volontaire et, 
depuis le 1er janvier 2011, le systè-
me a été rendu obligatoire au sein 
de l’Union européenne. La période 
de test s’est déroulée de manière 
satisfaisante durant la première 
moitié du mois de décembre 2010, 
tant pour les services des douanes 
que pour les entreprises. Toute-
fois, depuis le 4 janvier 2011, on a 
constaté qu’EMCS n’était pas 
encore assez performant et 
présentait un certain nombre de 
problèmes fonctionnels.

En collaboration avec les 
contractants privés, nos services 
TIC ont immédiatement élaboré un 
plan destiné à résoudre le problè-
me rapidement et de manière 
structurelle en augmentant les 
performances du système, en 
améliorant les possibilités de 
consultation et en intégrant la base 
de données des licences pour les 
accises.
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elektronische AD’s, accreditaties, bij vertrek succesvol geldig 
gemaakt, op een totaal van 162 000 voor de hele EU. Meer dan 9 500 
bevestigingen van ontvangst werden ingestuurd, op een totaal van 
108 000 voor de hele EU.

De kostprijs voor de implementatie van EMCS bedraagt 
1 628 813,98 euro. In die prijs zijn de kosten voor hardware en 
ondersteunende software niet inbegrepen. Die kosten zijn 
gemeenschappelijk voor een hele reeks applicaties van de FOD 
Financiën. Ik kan u dus geen precieze cijfers geven.

Dans l'attente d'une solution 
définitive, l'Administration générale 
des douanes et accises a mis en 
place une procédure d'urgence uti-
lisant une déclaration sur support 
papier. Cette procédure, qui est 
valable jusqu'au 22 février 2011, 
ne peut être utilisée que si aucun 
document ne peut être transmis de 
manière électronique par le biais 
du système EMCS.

Concernant la situation dans les 
autres pays de l’UE, le lancement 
de l’EMCS a été reporté au 16 jan-
vier 2011 aux Pays-Bas. Au Dane-
mark, une procédure d’urgence 
est en vigueur jusqu’au 2 février 
2011 inclus. Depuis le 1er janvier 
2011, en Belgique, plus de 
18 000 accréditations électroni-
ques ont déjà été validées avec 
succès lors de départs, sur un 
total de 162 000 pour l’ensemble 
de l’Union européenne. Plus de 
9 500 confirmations de réception 
ont été adressées, sur un total de 
108 000 pour l’UE. 

Le coût de l’implémentation de 
l’EMCS s’élève à 1 628 813,98 
euros sans le matériel et le logiciel 
d’appui. Ces frais sont communs 
pour toute une série d’applications 
du SPF Finances.

02.03  Peter Logghe (VB): Mijnheer de staatssecretaris, ik dank u 
voor uw antwoord. Ik zal het opvolgen, want ik merk dat er tot 
22 februari een noodprocedure loopt. Ik zal u dus in elk geval nog 
eens opnieuw ondervragen, waarschijnlijk in maart, om te zien hoe 
het verder verloopt.

02.03  Peter Logghe (VB): Je 
suivrai ce dossier car je note 
qu’une procédure d’urgence est 
mise en place jusqu’au 22 février. 

L'incident est clos.
Het incident is gesloten.

La présidente: Nous ne pourrons pas entendre toutes les questions. Monsieur le secrétaire d'État, 
acceptez-vous que Mme Burgeon puisse poser sa question?

02.04  Bernard Clerfayt, secrétaire d'État: Sur les droits 
d'enregistrement? Oui. Ma réponse sera très rapide!

La présidente: Et celle de M. Logghe?

02.05  Bernard Clerfayt, secrétaire d'État: Sur les droits 
d'enregistrement! En tout cas, ma réponse sera très rapide!

03 Question de Mme Colette Burgeon au vice-premier ministre et ministre des Finances et des 
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Réformes institutionnelles sur "les réductions fédérales sur facture à l'achat d'un véhicule propre" 
(n° 2435)
03 Vraag van mevrouw Colette Burgeon aan de vice-eerste minister en minister van Financiën en 
Institutionele Hervormingen over "de federale korting op de aankoopprijs van een milieuvriendelijke 
wagen" (nr. 2435)

03.01  Colette Burgeon (PS): Madame la présidente, monsieur le 
secrétaire d'État, depuis le 1er juillet 2007, les citoyens peuvent 
bénéficier d'une réduction directement déduite par le vendeur sur la 
facture d'achat dès lors qu'ils achètent un véhicule neuf qui ne rejette 
pas plus de 115 grammes de CO2 par km.

La réduction sur le prix d'achat d'un véhicule "propre" concerne l'achat 
à l'état neuf d'une voiture, d'une voiture mixte ou d'un minibus.

Cette mesure est effectivement très intéressante pour nos 
concitoyens. Elle entraîne de facto un nombre plus important d'achats 
de voitures dites "propres". En effet, nous pouvons imaginer que le 
choix d'un acheteur potentiel ira plus facilement vers des véhicules 
concernés par la prime, ne serait-ce que pour des raisons 
budgétaires.

En toute logique, la réduction n'est déduite qu'au moment de la 
livraison et de la mise en circulation du véhicule. Dès lors, les 
personnes ayant signé un acte d'achat fin janvier de cette année 
pourraient ne recevoir leur voiture que trois voire quatre mois plus 
tard.

Monsieur le ministre, certains nouveaux acheteurs expriment des 
inquiétudes quant à un changement éventuel de législation. En effet, 
que se passerait-il si une décision mettant fin ou limitant la prime à 
l'achat d'un véhicule propre était prise dans les prochains mois? Il 
semblerait logique de prendre en compte la date de commande du 
véhicule. Qu'en pensez-vous?

03.01  Colette Burgeon (PS): 
Sedert 1 juli 2007 hebben burgers 
recht op een korting op de 
aankoopprijs van een nieuw 
voertuig dat niet meer dan 
115 gram CO2 per km uitstoot. 

Het gaat om een interessante 
maatregel, die leidt tot de aankoop 
van meer schone wagens. De 
korting wordt echter pas toege-
kend bij de levering en de inver-
keerstelling van het voertuig, in 
sommige gevallen lang na de 
bestelling. 

Sommigen hebben hun bezorgd-
heid geuit over een mogelijke aan-
passing van de wetgeving. Wat 
indien er tijdens de komende 
maanden een beslissing wordt 
genomen die een einde maakt aan 
de premie bij de aankoop van een 
schoon voertuig of die deze 
premie beperkt? Het zou daarom 
logischer zijn om de datum van de 
bestelling in aanmerking te 
nemen. Wat is uw visie 
daaromtrent? 

03.02  Bernard Clerfayt, secrétaire d'État: Madame la présidente, 
chère collègue, il n'y a dans le chef du ministre des Finances ou dans 
mon chef aucune volonté de modifier cette mesure. Je ne connais 
personne qui préconise actuellement de revenir sur cette dernière. 
Cela n'entraîne pas de dépenses budgétaires. Il s'agit d'une non-
recette. Elle n'est donc pas contrainte par le mécanisme des 
douzièmes provisoires ou par tout autre mécanisme budgétaire de ce 
type. Il n'est donc pas question de la modifier à ce stade.

03.02  Staatssecretaris Bernard 
Clerfayt: Het is helemaal niet de 
bedoeling die maatregel, die geen 
begrotingsuitgaven meebrengt, te 
wijzigen. Hij wordt niet beïnvloed 
door het mechanisme van voor-
lopige twaalfden, noch door enig 
ander begrotingsmechanisme. Op 
dit ogenblik is er dan ook geen 
sprake van die maatregel aan te 
passen. 

03.03  Colette Burgeon (PS): Monsieur le secrétaire d'État, je vous 
remercie pour votre réponse.

Mais je suis consciente que cette mesure coûte cher. Je vous 
demande donc d'être attentif à la question et si nécessaire, de prévoir 
un délai de quatre mois, par exemple. Cela aura le mérite de rassurer 
les acheteurs car même les concessionnaires n'osaient plus tenir 
compte de cette prime. C'est également important pour les prêts car il 
est toujours difficile de modifier le montant à emprunter.

03.03  Colette Burgeon (PS): Ik 
wil u vragen de nodige aandacht te 
besteden aan deze aangelegen-
heid en zo nodig voor een over-
gangsperiode te zorgen. Dat zou 
de kopers geruststellen. Zelfs de 
concessiehouders durfden geen 
rekening meer te houden met de 
toekenning van deze premie. Dit is 
ook belangrijk voor de leningen, 
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aangezien het niet zo makkelijk is 
het bedrag van een lening te 
wijzigen. 

03.04  Bernard Clerfayt, secrétaire d'État: Rendez-y attentifs le plus 
grand nombre! 

Het incident is gesloten.
L'incident est clos.

De voorzitter: Ik stel voor dat dit de laatste korte vraag wordt voor vandaag.

03.05  Peter Logghe (VB): Mevrouw de voorzitter, het wordt de 
allerlaatste vraag.

Mijnheer de staatssecretaris, welke vraag verkiest u, vraag nr. 2407 
over de registratierechten of vraag nr. 2437 over het 
antifraudesysteem?

03.06 Staatssecretaris Bernard Clerfayt: Dat is mij om het even. Het 
zijn uw vragen.

03.07  Peter Logghe (VB): In dat geval stel ik mijn vraag over de 
registratierechten. De verzekeringen kunnen wachten.

04 Vraag van de heer Peter Logghe aan de vice-eerste minister en minister van Financiën en 
Institutionele Hervormingen over "dure registratierechten in België" (nr. 2407)
04 Question de M. Peter Logghe au vice-premier ministre et ministre des Finances et des Réformes 
institutionnelles sur "le coût élevé des droits d'enregistrement en Belgique" (n° 2407)

04.01  Peter Logghe (VB): Mijnheer de staatssecretaris, in een 
rapport van de OESO werden de registratierechten in België op de 
korrel genomen. U weet dat. U hebt waarschijnlijk ook het bewuste 
document gelezen.

In een rapport van de OESO, bijvoorbeeld over de transactiekosten bij 
de verkoop van een onroerend goed, werden de verschillende OESO-
lidstaten naast elkaar gelegd. Uit de cijfergegevens bleek dat deze 
transactiekosten in de meeste geraadpleegde landen minder dan 8 % 
bedragen. Dat is het geval in buurlanden zoals Duitsland en 
Nederland en in het Verenigd Koninkrijk. België hanteert gewoonweg 
de hoogste tarieven van alle geraadpleegde lidstaten.

De Koninklijke Federatie van Belgische Notarissen wijst erop dat het 
overgrote deel van de kosten aan de fiscus zijn toe te schrijven. De 
eigenlijke registratierechten bedragen 12,50 %.

De OESO stelt in haar eindconclusie dat deze hoge transactiekosten, 
die onder andere de registratierechten bevatten, niet alleen nefast zijn 
voor de goede werking van de vastgoedmarkt, maar ook voor de 
economische groei.

Ten eerste, erkent u de stelling van de OESO dat de 
registratierechten in België ten opzichte van onze buurstaten 
uitzonderlijk hoog liggen?

Ten tweede, op welke manier meent men hierin verandering te 
kunnen brengen? Denkt men aan fiscale maatregelen? Op welke 

04.01  Peter Logghe (VB): Le 
rapport de l'OCDE critique le 
système des droits d'enregistre-
ment tel qu'il est pratiqué en 
Belgique. Il ressort ainsi d'une 
comparaison des frais de 
transaction appliqués au sein des 
différents États membres de 
l'OCDE lors de la vente d'un bien 
immobilier que la Belgique appli-
que les tarifs les plus élevés de 
tous les États membres consultés. 

Le secrétaire d'État reconnaît-il 
l'existence de ce problème et que 
compte faire le gouvernement 
pour tenter de normaliser la 
situation? Qu'en est-il du prix des 
logements par rapport aux prix 
pratiqués à l'étranger et existe-t-il 
des études examinant les effets 
des droits d'enregistrement sur le 
prix des logements? Les jeunes 
éprouvent en effet de plus en plus 
de difficultés à acquérir une 
habitation. Quelles mesures le 
gouvernement prend-il dans ce 
domaine? 
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manier zal men dat proberen te normaliseren?

Ten derde, men kan er toch niet omheen dat dit een weerslag heeft 
op de totale prijs van het onroerend goed. Een registratierecht van 
4 % dan wel van 14 % heeft immers een effect op de prijs van de 
woning.

Hoe verhouden onze woningprijzen zich tegenover de prijzen in het 
buitenland? Zijn er studies over het effect van registratiekosten op de 
prijs van woningen?

Ten vierde, door de gestegen woningprijzen wordt het voor jongeren 
steeds moeilijker om een woning aan te kopen. Dat weet u. Vroeger 
werd een woning tegen een prijs van gemiddeld twee brutojaarlonen 
aangekocht. Ondertussen is de prijs al tot vier brutojaarlonen 
gestegen.

Welke maatregelen neemt men om jonge gezinnen tegemoet te 
komen? De hoge woningprijzen worden immers een heel ernstig 
probleem.

04.02 Staatssecretaris Bernard Clerfayt: Mevrouw de voorzitter, ik 
erken volledig wat de OESO in haar verslag heeft geschreven. De 
fiscale transactiekosten op de huizen in België zijn zeer hoog en 
behoren tot de hoogste van Europa en van de OESO-landen. 

Niet alleen de registratiekosten, maar ook de successierechten zijn 
elementen van de “transactiekosten”. Het bepalen van de 
aanslagvoeten en de heffingsgrondslag van de overdracht ten 
bezwarende titel van in België gelegen onroerende goederen, 
behoudens inbreng, behoort tot de bevoegdheid van de drie 
Gewesten. Dat is geregeld in de bijzondere wet betreffende de 
financiering van de Gemeenschappen en Gewesten van 
16 januari 1989. Ik kan mij daarover bijgevolg niet uitlaten.

04.02  Bernard Clerfayt, 
secrétaire d'État: J’admets tout à 
fait ce que l’OCDE écrit dans son 
rapport. La fiscalité sur les 
transactions immobilières en Bel-
gique est l'une des plus élevées 
d’Europe et des pays de l’OCDE. 
Les droits d’enregistrement mais 
également les droits de succes-
sion sont des éléments de ces 
coûts de transaction. 

La fixation des taux et de l’assiette 
de l’impôt de la transmission à titre 
onéreux de biens immobiliers sis 
en Belgique, à l’exclusion de 
l’apport, relève toutefois de la 
compétence des Régions.

04.03  Peter Logghe (VB): Dat behoeft geen verdere uitleg, mijnheer 
de staatssecretaris. Ik begrijp dat ik beter mijn vraag over het 
antifraudesysteem bij verzekeringsmaatschappijen had gesteld. Dat 
zal dan voor de volgende keer zijn.

L'incident est clos.
Het incident is gesloten.

La présidente: Les questions jointes n° 2382 de Mme De Wit et n° 2399 de M. Terwingen sont 
transformées en questions écrites; les autres sont reportées.

La réunion publique de commission est levée à 17.48 heures.
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 17.48 uur.


